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Nai. b ' , l o r e j . s t o j a l a korporacija iz 
staršev 'in davkoplačevalcev, ki bi hhko 7 nai 
večjo pravico govorila o šoli. Tov J u r a l S č izhaia" 
z stališča, da se v tej krizi glede oblike šol za

konov jasno vidi, da je šola z učiteljem vred nre 
več meščanska. Večina učiteljstva je na kmetih 
m vsi dobimo enako izobrazbo. Kmetijstvo M 
ucujejo na učiteljišču samo par uric, ga ne preda 
vajo kmetijski strokovnjaki in vrhutega so učitel 
ljišča z izjemo vrta brez zemlje. Učne načrte 
imamo za mesta, industrijske revirje ;in podežel
stvo popolnoma enake. V ljudstvu živi vera, da 
je učitelj »gospod«, kar pomeni po njihovem 'člo
veka, ki nič ne dela. Le ko se bo šola akomodi
rala podeželskim razmeram, bo začutil kmet njeno 
potrebo. Dalje izrazi, da ni bil njegov namen go
vor.1 , o obliki šol. odborov, ampak o tem, ali 

, s?' ?akon urejen na centralističnem ali de
centralisticnem principu. In tu trčimo ob ono težko 
vprašanje, smo li en narod ali trije.  Tov. Wo
K  T V f a p o r o č e v a l e c v avtonomistično po
l h n ° J L ? , T m ° . r e m o "zpravljati na učit. 

r^uZ *l ~ T°V L e Š n i k č u t i veliko nujnost 
rešitve tega vprašanja in izrazi, da preko tega 
res ne moremo priti do jasnosti. — Tov lurančič 
predlaga nato resolucijo, katero* je članstvo točko 
za točko v večini sprejelo: 

1. Nujno potrebna je ureditev šol. zakona, 
radi režimov, ki pojmujejo istega različno. 

2. Doslej smo razpravljali o vprašanju cen
tralizacije in decentralizacije samo v administra
tivnih uredbah in izvedbah in zanemarjali idejno 
stran. 

3. Vodilo nas je načelo ujedinjenja, ki je bilo 
doslej še samo produkt političnih shodov, ni pa 
bilo še znanstveno rešeno. Mi še danes ne vemo, 
smo li en narod ali trije. Tu je jedro vseh nadalj
njih razprav, tu se moramo ustaviti in jasno pove
dati, potem se lahko izrečemo za en ali drugi 
sistem. 

4. Naši znanstveni zavodi se še niso lotili 
omenjenega vprašanja, zato pa moramo mi sle
diti našemu zdravemu razumu in njegovi logiki, 
da bomo stali pri prihodnjem šol. zakonu priprav
ljeni z vsemi argumenti za in proti. 

Predlagamo: Poverjeništvo UJU v Ljubljani 
naj določi za prihodnjo skupščino v Celiu poroče
valca, ki bo na jedrnat način podal okvirne misli 
za razprave v tej temi pri učit. zborovanjih. 

+ Kamniško učiteljsko društvo je zborovalo 
v sredo dne 12. maja 1926 v Kamniku. 

Navzočih je bilo od 7° članov 52. 
Otvoritev in poročila. Tovariš predsednik 

Tomo Petrovec je otvoril zborovanje, pozdravil 
navzoče, posebej oba gospoda sreska referenta 
ter izročil navzočim pozdrav g. svetnika dr. 
Ogrina. Tovarišica blagajničarka je poročala nato 
o blagajniškem stanju ter prosila vse tiste, ki še 
niso poravnali članarine, naj to store do konca 
šolskega leta. 

Kot prihodnja točka dnevnega reda je bilo 
predavanje g. Matka Kanteta o zemljepisju. Refe
rat smo vzeli z odobravanjem in zahvalo na 
znanje. Glede članskih kart je omenil tovariš pred
sednik, naj se one, ki še niso potrjene, pošljejo 
šolskemu upraviteljstvu v Jarše. 

Predlogi: Tovarišica Marija Rupnikova je 
stavila sledeč predlog: 

Pri pisanju naj se za prehod od trorižnih 
zvezkov k enorižnim poskrbi za uvedbo takih 
zvezkov, ki ta prehod otrokom olajšajo in si pri 
istem ne bodo skvarili pisav. V zvezkih s troriž
nimi vrstami, ki se bodo rabili nazadnje, naj 
znaša širina vseh treh riž ene vrste skupaj ravno 
toliko, kakor v takoj za temi rabljenih enorižnih 
ena vrsta. Ob enem naj se v enorižnih vstavi za 
mejo med zgornjimi in spodnjimi dolžinami prav 
tenka črta, ki se bo od glavne, katere se bodo 
dotikale večina vse črke, dobro ločila: kajti otro
kom je v obče pretežko najti takoj pravo razmerje 
med vsemi tremi dolžinami, medtem ko bodo samo 
srednje dolžine lahko zadeli. Taki zvezki naj bi se 
uporabljali pri prehodu približno pol leta. 

Ta predlog bomo predložili pokrajinski skup
ščini. 

Sklep. Ko smo sklenili, da se vrši prihodnje 
zborovanje v Moravčah, je predsednik zaključil 
zborovanje. 

Iz naše stanovske 
organizacije. 

Gibanje okrajnih druStev 
v Sloveniji. 

Poročila: 
+ Učiteljsko društvo za marenberški okraj 

je zborovalo dne 5. junija t. 1. v Marenbergu. 
Navzočih je bilo 27 članov. 

I. Zapisnik zadnjega zborovanja je bil po 
dolgotrajni debati sprejet. 

H. Razprava o decentralizaciji in centraliza
ciji naše prosvetne uprave na osnovi referata tov. 
Jurančiča. — Poročevalec tov. Jurančič poda na 
kratko argumente, ki govorijo za en ali drugi si
stem ter prosi tovariše, naj posežejo v debato. 

Tov. Lešnik: »Prosveta se naj na vsak na
čin loči od politične uprave. Šolski odbori naj se 
volijo direktno in ne tako, kot je predvideno v 
zakonih, ki so že projektirani. Doslej so bili kraj. 
šol. sveti zaviroči v razmahu šolstva, ekspoziture 
krčem. Če bodo v šol. odbor prišli neposredno 
voljeni člani, bodo to ljudje, katerim bo šola prva 
stvar. 

Tov. Womer vjdi v šol. odborih drugo iz
dajo kraj. šol. svetov ter odobrava, da se jim je 
sedaj odvzela nekdanja pravica. 

Tov. Jurančič pripomni, da so po njegovem 
mnenju šol. odbori In kraj. šol. sveti zavirači šol
stva. Starši vzdržujejo šolo materijelno, pošiljajo 


